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تازه ترین آمار ثبت نام متقاضیان کار
مطابــق آخرین آمارها بیــش از ۷۸ هزار و 
۴۰۰کارجــو و ۷۷۰۰ کارفرما در ســامانه 
جست وجوی شغل وزارت کار ثبت نام کرده و 
درخواست خود را برای پذیرش شغل و تامین 

نیروی کار مورد نیاز اعلام کرده اند.
سامانه جست و جوی شغل با هدف کاهش هزینه های 
جســت وجوی شغل، اتصال سریع کارجو و کارفرما به 
یکدیگر، رضایت خاطر مخاطبان و ایجاد پویایی در بازار 

کار دی ماه سال گذشته راه اندازی شد.بر اساس آمارهای موجود تاکنون ۷۸ هزار و ۴۲۶ نفر کارجو 
و ۷۷۲۱ کارفرما در سامانه جست و جوی شغل ثبت نام کرده و درخواست خود را برای پذیرش 
فرصت شغلی و تامین نیروی کار مورد نیاز اعلام کرده اند.همچنین ۳۶۵ هزار و ۷۱۲ ظرفیت 
شغلی تاکنون شناسایی و از طریق سامانه معرفی شده است. ۱۰۴۶ کاریابی نیز در سامانه مذکور 

در حال ارائه خدمت به کارفرمایان و کارجویان هستند.

رئیس سازمان امور مالیاتی اعلام کرد؛
روش جدید شناسایی خانه های خالی و لوکس

رئیس سازمان امور مالیاتی از بکارگیری روش های جدید برای شناسایی 
خانه های خالی و گران قیمت خبر داد و گفت: هیچگونه افزایشی در پایه های 

مالیاتی در لایحه پیش بینی نشده است.
داوود منظور در جمع خبرنگاران، درمورد شناسایی خانه های خالی و لوکس برای دریافت مالیات 
توضیح داد: یکی از دلایلی که باعث شده است مالیات خانه های خالی و خانه ها و خودروهای 
گران قیمت به طور کامل محقق نشود، ظرف اطلاعاتی است که سازمان امور مالیاتی باید از 

دستگاه های تولیدکننده اطلاعات دریافت کند.
وی ادامه داد: برای رفع مشکل مذکور در لایحه تضامینی را در قانون پیش بینی می کنیم برای 
دستگاه هایی که باید اطلاعات مورد نیاز سازمان امور مالیاتی را تامین کنند. این تضامین محکم 

بوده و مجازات هایی را برای دستگاه هایی که همکاری نمی کنند پیش بینی کرده است.
رئیس سازمان امور مالیاتی افزود: درمورد خانه های خالی پیشنهاداتی است برای بهبود دریافت 
اطلاعات که این پیشنهادات به مجلس ارایه شده است و چنانچه در قانون تصویب شود می توان 
خانه های خالی را شناسایی و وصول کنیم.وی در ادامه با بیان اینکه سازمان امور مالیاتی تلاش 
می کند سهم بیشتری را در تامین مالی دولت در سال اینده برعهده بگیرد، اظهار کرد: البته رویکرد 
این است که به مودیان فعلی که به طور منظم مالیات پرداخت می کنند، فشار جدیدی وارد نشود، 

بلکه تسهیلات جدیدی را هم در نظر گرفته ایم.
منظور ادامه داد: در بخش تولید هفت واحد درصد کاهش مالیات در لایحه بودجه پیش بینی 
شده است که به رونق تولید بیشتر در سال اینده کمک خواهد کرد. همچنین واحدهای تولیدی 

بورسی بخواهند درامد یا سود خود را به افزایش سرمایه ببرند، مشمول معافیت می شود.
وی با تاکید بر اینکه همه معافیت های سال جاری در سال اینده هم ادامه پیدا می کند، عنوان 
کرد: سال آینده سال پررونقی برای اقتصاد خواهد بود.امسال هم گزارش های شش ماهه اقتصاد 
کلان، نشان می دهد بخش های مختلف در ارزش افزوده وارد فاز جدید شده اند و درحال خروج 

از رکود هستیم.
رئیس سازمان امور مالیاتی با تاکید بر اینکه هیچگونه افزایشی در پایه های مالیاتی در لایحه 
پیش بینی نشده است، گفت: یعنی قرار نیست مالیات های جدیدی از مودیان دریافت شود. تلاش 
این اســت که تمام افرادی که به عنوان مودی مالیاتی شناسایی نشده اند یا در سال جاری یا 

سال های گذشته فرار مالیاتی داشتند شناسایی کنیم و از آن ها مالیات دریافت کنیم.
فرار مالیاتی ۳۰۰ هزار شخص حقوقی

منظور ادامه داد: در سال جاری بالغ بر ۳.۵ میلیون فعال اقتصادی در بخش مشاغل اظهارنامه 
ارائه نکرده اند. این اتفاق در سال گذشته نیز رخ داده است؛ برای این گروه از فعالان اظهارنامه 
براوردی تهیه می کنیم و بابت مالیات هایی که پرداخت نکرده اند مطالبه مالیات خواهیم کرد. در 
بخش اشخاص حقوقی و شرکت ها نیز اتفاق مشابهی رخ داده است، ما براورد کرده ایم که بالغ بر 
۳۰۰ هزار شخص حقوقی که در سامانه های سازمان مالیاتی اطلاعات حاکی از فعالیت داشته اند 

در سال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰ مالیات پرداخت نکرده اند.
وی افزود: طی سه سال گذشته میزان مالیات مودیانی که فرار مالیاتی کرده اند حدود ۹۰ هزار 
میلیارد تومان ایت که باید وصول شود. همه این اقدامات در جهت عدالت مالیاتی است. همانطور 
که یک کارمند یا کارگر ساده ماهانه مالیات پرداخت می کند فعالان کسب وکار هم باید مالیات 

متناسب با فعالیت خود را پرداخت کنند.
رئیس سازمان امور مالیاتی با اشاره به رشد حدود ۵۴ درصدی درآمدهای مالیاتی در سال آینده 
اظهار کرد: بخشی از رشد مالیات متناسب با تورم رخ می دهد، مخصوصا در مالیات ارزش افزوده 
و مالیات کالاها و خدمات.  این اتفاق در مالیات عملکرد واحدهای اقتصادی هم رقم می خورد. 

بخشی از رشد مالیات در سال اینده ناشی از رشد قیمت هایی است که امسال رخ داده است.
منظور ادامه داد: این مژده را به فعالین اقتصادی می دهم که در سال اینده فشار مالیاتی خاصی را 
نخواهیم داشت، همان رویه سال های قبل ادامه پیدا می کند، فقط به دنبال فراهم کردن عدالت 
مالیاتی هستیم. سعی کردیم عدالت بین استانی نیز افرایش پیدا کند. یعنی توزیع بار مالیات بین 
استان ها با توجه به ظرفیت های استانی پیش بینی کرده ایم، طبیعتا استان هایی که محروم تر 
هستند یا فعالیت آن ها کشاورزی است، رشد مالیاتی کم تری دارند، استان هایی مانند کردستان، 

خراسان جنوبی، ایلام، همدان و… .
ملاحظات مالیات بر عایدی سرمایه درحال بررسی است

وی در ادامه درمورد مالیات بر عایدی سرمایه توضیح داد: طرح مالیات بر عایدی سرمایه یک 
طرح مهمی اســت که پایه های مالیاتی را تکمیل و از سوداگری در بازارهای مالی جلوگیری 
می کند، در جلســاتی که طرح در صحن مجلس مطرح شده است برخی ملاحظات به بحث 
گذاشته شده است. هرگونه ابهامی در ارتباط با این طرح مجدد به کمیسیون اقتصادی ارجاع 
داده می شود. دولت هم در این کمیسیون حضور دارد و ابهاماتی که صاحب نظران دارند برطرف 

می شود.
رئیس سازمان امور مالیاتی درمورد کاهش وابستگی بودجه به درامدهای نفتی گفت: طی سال 
گذشته، سال جاری و سال اینده به تدریج سهم مالیات در تامین مالی بودجه درحال رشد است. 
در هشــت ماه نخست سال گذشته مجموع درآمدهای مالیاتی و گمرکی ۴۸ درصد از بودجه 
جاری دولت را تامین کرده بود که این میزان نسبت به مدت مشابه سال جاری به ۵۸ درصد 
رسیده است.منظور افزود: پیش بینی می شود این نسبت در سال آینده به بیش از ۶۵ درصد برسد.
وی درمورد رونمایی از نرم افزار جامع و کاربردی تلفن همراه مالیات من نیز گفت: مدت ها روی 
این سکو کار شده است و این سکو به صورت نرم افزار چندکاره در دسترس قرار می گیرد و همه 
می توانند آن را روی تلفن همراه خود نصب کنند و می توانند خدمات الکترونیکی مالیاتی را توسط 
تلفن همراه انجام دهند. حتی استعلامات مورد نیاز را از طریق سامانه انجام دهند. این سکو مودیان 

را به درگاه خدمات الکترونیکی نظام مالیاتی هم وصل می کند.

اخبار کوتاه 

در حالی که گفته  می شــود ممنوعیت ثبت سفارش 
واردات برنج هنوز برداشته نشده اما مدیر کل بازرسی 
و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهادکشاورزی 
می گوید که انجام ثبت سفارش جدید برای واردات 
برنج منوط به این است که شرکت ها به تعهدات خود 
عمل کرده  باشند و فرآیند واردات تا توزیع در سامانه 

توسعه تجارت به صورت شفاف ثبت شده باشد.
چندی پیش نائب رئیس انجمن واردکنندگان برنج - از توقف ثبت 
سفارش برنج از هند خبر داد و اعلام کرد که از یک ماه پیش ثبت 
سفارش واردات برنج از هند با تصمیم دولت متوقف شده است و این 
تصمیم از پیش اعلام نشده می تواند تبعات منفی را به دنبال داشته 

باشد و به بدعهدی تجار ایرانی و بی اعتباری ایشان منتهی شود.
وی با اشــاره به اینکه چنین تصمیمی باید پیش از آغاز فصل 
برداشت و شــروع خریدهای خارجی اتخاذ و ابلاغ می شد، افزود 
که وجود برخی مشکلات در مناسبات اقتصادی دو کشور از جمله 
منفی شدن تراز تجاری، دلایلی است که با انجمن واردکنندگان 
برنج ایران برای این تصمیم مطرح شده و این در حالی است که به 
دلیل محدودیت های مالی ناشی از تحریم و همچنین عدم پشتیبانی 
شرکت های کشتیرانی، جایگزین کردن دیگر کشورهای تولیدکننده 

برنج در کوتاه مدت ممکن نیست.
رئیس انجمن واردکنندگان برنج  نیز همان زمان با بیان اینکه این 
تصمیم ناگهانی وزارت جهاد کشاورزی به اقتصاد کشور، سفره اقشار 

آسیب پذیر و امنیت غذایی کشور خدشه وارد می کند، افزود که تولید 
محصول برنج داخلی پاسخگوی همه نیاز بازار نیست، مضاف بر 

اینکه باید توان خرید مصرف کنندگان را در نظر داشت.
دیری نپایید که این اظهارات با واکنش مدیرکل دفتر بازرگانی 
وزارت جهادکشاورزی همراه شد و وی در یک برنامه تلویزیونی 
اعلام کرد که برای تامین برنج مورد نیاز کشور محدودیت واردات 
را به طور کامل حذف کردیم و در حال حاضر ممنوعیتی برای ثبت 
سفارش وجود ندارد و طی ۲۴ ساعت گذشته نیز ۱۰۰ هزارتن ثبت 

سفارش برنج انجام شده است.
آبنار همچنین افزود کــه واردات برنج همچنــان ادامه دارد و 

واردکنندگان می توانند نسبت به ثبت سفارش اقدام کنند.
این اظهارات در حالی مطرح شد که کمیسیون واردکنندگان و 
تأمین کنندگان برنج مجمع عالی واردات اخیرا اطلاعیه ای منتشر 
کرده اند که ثبت سفارش برای واردات برنج هنوز انجام نشده و ثبت 

سفارش برنج همچنان متوقف مانده است. 
در این راستا و در پاسخ به اینکه آیا ثبت سفارش واردات برنج باز 
شده است یا خیر؟  مسعود امرالهی، مدیر کل بازرسی و نظارت بر 
کالاهای اساسی وزارت جهادکشاورزی گفت: ثبت سفارش باز شده 
ولی باید حسابرسی کالایی صورت گیرد. یعنی چون شرکت های 
واردکننده ارز نیمایی دریافت کرده اند باید مشخص شود که آیا این 

شرکت ها به تعهدات خود عمل کرده اند.
وی ادامه داد: کمیته ای تشکیل دادیم و شرکت ها را فراخواندیم 
تا ببینیم آیا این شــرکت ها در ازای ارزی که دریافت کرده اند به 
تعهدات خود عمل کرده اند یا خیر؟ این کمیته نظارتی برای بررسی 
ثبت سفارش، دریافت ارز، انبارداری و شبکه توزیع است. یعنی باید 
از حلقه اول )تامین و واردات( تا حلقه آخر )توزیع( در سامانه توسعه 
تجارت شــفاف باشد و فرآیند واردات تا توزیع در این سامانه ثبت 
شود.امراللهی تصریح کرد: اگر شرکت ها با تعهدات خود عمل کرده  
باشند به آنها مجوز ثبت سفارش می دهیم و در غیر این صورت آنها 

را در لیست سیاه قرار خواهیم داد.
مدیــر کل بازرســی و نظارت بــر کالاهای اساســی وزارت 
جهادکشــاورزی اضافه کرد: این نظارت ها با همکاری سازمان 

حمایت، دستگاه های نظارتی صورت می گیرد.
وی در پایان گفت: برخی شــرکت ها بارشان را در گمرک آورده 
ولی اظهار نکرده اند. برخی ترخیص کرده اند ولی در سامانه توسعه 

تجارت ثبت نکرده اند و این موارد مورد بررسی قرار می گیرد.

ممنوعیت ثبت سفارش واردات برنج رفع شد؟

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: با شناســایی 
مودیان جدید، پیش بینی شــده است کل درآمد 
مالیاتی در سال آینده نسبت به عملکرد سال ۱۴۰۱ 

نزدیک به ۵۰ درصد افزایش یابد.
به گزارش مهر به نقل از وزارت امور اقتصادی و دارایی، سید 
احســان خاندوزی تاکید کرد: باید از راهبرد کاهش وابستگی 
بودجه دولت به نفت و جایگزینــی آن با درآمدهای پایدار در 
کشور استقبال کنیم و آسیب پذیری اقتصاد ایران به تکانه های 
نفتی را کاهــش دهیم، چون در حال حاضر با کاهش قیمت 
نفت کل نظامات مالی دولت و اقتصاد بهم می ریزد و باید این 
آسیب پذیری را به حداقل برسانیم و به جای آن ثبات و آرامش 

برای اقتصاد کشور فراهم کنیم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: به موازات سیاست کاهش 
وابستگی بودجه به درآمدهای نفتی، در نظر داریم درآمد مالیاتی 
پایدار ایجاد کنیم و بدون اینکه فشــاری به مالیات دهندگان 
کنونی وارد شود که اکثر مالیات دهندگان اقشار فعال و شفاف 

جامعه هستند، نه تنها نرخ مالیات برای آنها افزایش نمی یابد، بلکه 
انتظار داریم نرخ مالیات برای تولیدکنندگان را هم کاهش دهیم.
وی افزود: در سال ۱۴۰۱ با همکاری مجلس شورای اسلامی 
توانستیم خط بهینه و مسیر وســط برای افزایش درآمدهای 
مالیاتی در عین کاهش نرخ مالیات برای فعالان اقتصادی را 
دنبال کنیم، به گونه ای که نرخ مالیات برای شرکت های تولیدی 

نه تنها افزایش نیافت بلکه کاهش پیدا کرد.
خاندوزی تأکید کرد: امیدواریم با تصویب لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
در مجلس سال آینده ۷ واحد درصد نرخ مالیات تولید کاهش 
پیدا کند که این به معنای گشایش و فراغت برای تولیدکنندگان 

کشور به شمار می رود.
وی افزود: از طرف دیگر با راه اندازی ســامانه های اطلاعات 
اقتصادی، قادر خواهیم بود بخشی از فرار مالیاتی را شناسایی 
کــرده و فراریان جدید را در تور مالیاتی قرار دهیم. گروه هایی 
که اساســاً باری از دوش کشور برنمی دارند و فرار مالیاتی هم 
دارند. برخلاف اکثریت فعالان اقتصادی که عملکرد شفاف، 

اخلاق مدار و قانون مند در جامعه دارند.
وزیــر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه اکثریت کارکنان 
دولت و کارگران و بازنشســتگان انضباط تاریخی در پرداخت 
مالیات دارند، اظهار کرد: ما با شناسایی افراد جدید در نظر داریم 
سال آینده بیش از ۲ میلیون مودی جدید مالیاتی شناسایی کرده 
و درآمدهای پایدار مالیاتی برای دولت فراهم کنیم. در این خلال 
برخی شرکت های جدید هم شناسایی می شوند و پیش بینی 
شده است کل درآمد مالیاتی در سال آینده نسبت به عملکرد 
سال ۱۴۰۱ نزدیک به ۵۰ درصد افزایش یابد، بدون اینکه فشار 
مالیاتی به گروه های اقتصادی شفاف و شرکت های رسمی و 

مودیان سنتی مالیاتی وارد شود.
وی گفت: در حال حاضر در عمده کشــورهای جهان سهم 
مالیات از بودجه جاری دولت، بین ۸۰ تا ۹۰ درصد اســت و در 
کشور ما هم که یک وابستگی تاریخی بودجه دولت به نفت 
وجود دارد، قصد داریم آرام آرام و با اجرای سیاست های اقتصاد 

مقاومتی سهم بودجه دولت از نفت را کاهش دهیم.

وزیر اقتصاد خبر داد؛

افزایش ۵۰ درصدی درآمد مالیاتی در ۱۴۰۲

اینفوگراف

برنامه ضربتی برای حفظ و نگهداشت 
خطوط ریلی تدوین و اجرایی می شود

 اقتصاد دولتی
 فرصت طلایی توسعه را از ما گرفت 

 فعالیت  فرودگاه ها 
متوقف نشده است

وزیر راه و شهرسازی: مدیرعامل شرکت فرودگاه ها:رئیس اتاق بازرگانی تهران:

وزیر راه و شهرســازی در پی هشــدار 
سازمان هواشناســی در خصوص بروز 
یخبندان در تهران و ۱۶ اســتان ضمن 
بازدید از مرکز کنترل ترافیک راه آهن از 
تلاشگران این عرصه تشکر و از تدوین 
برنامه ضربتی برای حفظ و نگهداشــت 
خطوط ریلی بــرای برطرف کردن عقب 

ماندگی های گذشته خبر داد.
مهرداد بذرپــاش با حضور در شــرکت راه آهن 

جمهوری اسلامی ایران در نشستی با مدیران این شرکت، مشکلات پیش آمده، تردد در برخی خطوط ریلی 
را بررسی و در جریان نحوه خدمات رسانی شرکت راه آهن قرار گرفت.

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه شرایط جوی این روزها وظایف بیشتری را به وزارت راه و شهرسازی 
و مجموعه راه آهن تحمیل کرده است و از زحمات کارکنان شرکت راه آهن و شرکت های بهره بردار حوزه 
ریلی قدرانی کرد  و گفت: در برخی از ایام سال همچون زمان سرما و برودت هوا، هنگام مناسبت های خاص 
و ایام عید، حجم کار مجموعه راه آهن بیشتر می شود. بنابراین باید به شیوه ای عمل شود تا امداد رسانی های 

به موقع  و لحظه ای در هنگام رخدادها به مردم و حادثه دیدگان ارایه شود.
بذرپاش ضمن عذرخواهی از مردم بابت موارد پیش آمده در راه آهن گفت: واقعیت این است که شرکت 
راه آهن از سالهای گذشته در نگهداشت خطوط و نوسازی ناوگان با مشکلاتی مواجه است و عقب ماندگی 
در بخش راه آهن با سطح خدمات گسترده ای که  ارائه می دهد در نگهداشت خطوط، لکوموتیو، واگن ها و ... 

وجود دارد و واقف هستیم که شبکه راه آهن  باخدماتی که ارائه می دهد نیازمند رسیدگی است.
وی ادامه داد: در سال های گذشته به نوسازی ناوگان و نگهداشت خطوط ریلی کم توجهی شده و به عنوان 
مقام مسئول، حتما برنامه ای را برای تامین منابع ویژه برای نگهداری خطوط ریلی در نظر گرفته و اجرایی 
می کنیم. وی افزود: در یک تا دو سال آتی برنامه ای ضربتی برای حفظ و نگهداشت خطوط ریلی تدوین 

و اجرایی خواهد شد.
عضو کابینه دولت سیزدهم از مدیر عامل راه آهن جمهوری اسلامی خواست تا از تمامی کارکنان خدوم که 

در شرایط برودت هوا به در راه ماندگان خطوط ریلی خدمات رسانی کردند قدردانی شود.
وی همچنین یادآور شد: شرکت های بهره بردار، همکار شرکت راه آهن در این صنعت محسوب می شوند؛ 
بنابراین انتظار است تا در مشکلات پیش آمده همچون برودت هوا و توقف جا به جایی، شرکت های بهره بردار 

همچون گذشته کاملا کنار شرکت راه آهن در ارایه خدمت به مردم و در راه ماندگان باشند.
بذرپاش دستور داد که سیر ایمن، اولویت اصلی راه آهن باشد و قطاری که ریسک خطرپذیری اش از میزان 

معینی بالاتر رفت، به هیچ وجه حرکت نکند.

رئیس اتــاق بازرگانی تهران با اشــاره 
به وضعیت توســعه اقتصادی در برخی 
کشورهای آسیا و منطقه تصریح کرد: آنچه 
که در کشور قطر رخ داد نمونه خوبی برای 
مقایسه است. قطر شاید به اندازه بوشهر 
ما وسعت داشته باشد اما می بینیم که با 
اســتفاده از ظرفیت میادین نفتی و گازی 

مشترک به چه درآمدهایی رسیده است.
مســعود خوانســاری در هفتمین مراسم تقدیر از 

کارآفرینان و جشنواره امین الضرب اظهار کرد: در سال های گذشته تحریم ها به اقتصاد ایران ضربه های قابل 
توجهی وارد کرده است. از سویی ما نتوانسته ایم سرمایه خارجی مورد نیاز را جذب کنیم و همین موضوع به 
عقب ماندگی اقتصاد ایران در برخی حوزه ها منجر شده است و از سوی دیگر مشکلات اقتصادی به محدود 
شدن سفره مردم و سختی معیشت آنها نیز دامن زده است.وی با بیان این که در کنار تحریم های خارجی 
برخی خودتحریمی ها نیز به عاملی برای سخت تر شدن شرایط اقتصاد ایران تبدیل شده گفت: ما هیچ راهی 
جز استفاده از حداکثر توان داخلی و به کارگیری تمام ظرفیت ها برای عبور از شرایط فعلی نداریم. در این زمینه 
بخش خصوصی می تواند بسیار کارگشا باشد اما ما متاسفانه شاهد آن بودیم نه تنها از ظرفیت این بخش 

به درستی استفاده نشد که حتی با برخی برخوردها شرایط را برای فعالان اقتصادی واقعی نیز دشوار کردند.
رئیس اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: در این موضوع تردیدی وجود ندارد که به جز آزادی و عدالت اقتصاد 
نیز یکی از اصلی ترین ارکان جامعه است و می توان گفت اگر وضعیت اقتصادی کشور خوب باشد حال تمام 
جامعه نیز بسیار بهتر خواهد بود. اما متاسفانه در کنار محدودیت های خارجی وضعیت داخلی نیز به شکلی 
مدیریت شده که ما فرصت هایمان را از دست بدهیم.خوانساری با اشاره به وضعیت توسعه اقتصادی در برخی 
کشورهای آسیا و منطقه تصریح کرد: آنچه که در کشور قطر رخ داد نمونه خوبی برای مقایسه است. قطر شاید 
به اندازه بوشهر ما وسعت داشته باشد اما می بینیم که با استفاده از ظرفیت میادین نفتی و گازی مشترک به چه 
درآمدهایی رسیده و از این طریق سرمایه گذاری خارجی کسب کرده و حتی جام جهانی فوتبال برگزار می کند 
در کنار آن کشورهایی مانند ترکیه یا مالزی نیز در این سال ها در سطح خود پیشرفت های خوبی کردند.وی 
ادامه داد: این که ما در ایران نتوانسته ایم پیشرفت کنیم ناشی از ضعف مدیریتی ماست. در ایران نسل جوان و 
تحصیلکرده آماده حضور در صحنه های اقتصادی هستند اما متاسفانه ما هرگز مقدمات لازم برای فعال شدن 
این جوان ها را فراهم نکرده ایم و وضعیت ما نشان می دهد که نتوانسته ایم از فرصت ها به خوبی بهره ببریم.
وی خاطرنشان کرد: اقتصاد دولتی در ایران فرصت طلایی توسعه را از ما گرفت باید با کنار گذاشتن اختلافات 
بازگشت به خودباوری و اعتماد به نسل جوان از حداکثر پتانسیل و ظرفیت خود استفاده کنیم و با بهبود سرمایه 

اجتماعی و به کارگیری حداکثر ظرفیت اقدامات لازم را برای پیشرفت اقتصادی به کار ببندیم.

به گفته مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران، بارش برف و یخ زدگی تا به 
این لحظه مانع فعالیت فرودگاه های کشور نشده است، اما در صورت تغییرات جوی و 
کاهش دید احتمال لغو یا تاخیر پرواز وجود دارد و از این رو مسافران از طریق تماس با 

سامانه ۱۹۹ در جریان جزئیات آخرین وضعیت فرودگاه ها قرار بگیرند.
در پی بارش برف و احتمال لغو یا تأخیر در پروازها،  حمیدرضا سیدی معاون وزیر، رئیس هیئت مدیره 
و مدیرعامل شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران از فرودگاه مهرآباد بازدید کرد و در جریان آمادگی 
عوامل فرودگاهی در مقابله با شــرایط جوی حاکم قرار گرفت.او با بیان اینکه برف و شرایط جوی مانع 
فعالیت فرودگاه ها نشده است، گفت: در حال حاضر پروازهای فرودگاه مهرآباد بدون وقفه در جریان است اما 
ضروری است مسافران پیش از عزیمت با شماره ۱۹۹ تماس همچنین مسافرانی که در روزهای آینده سفر 
هوایی در پیش دارند، از طریق تماس با سامانه ۱۹۹ و نیز مراجعه به سایت شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی 
ایران در جریان جزئیات آخرین وضعیت فرودگاه ها قرار بگیرند. معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: بارش 
برف و یخ زدگی تا به این لحظه مانع فعالیت فرودگاه های کشور نشده است؛  با تلاش مجاهدانه همکاران 
فرودگاهی، تمامی فرودگاه های کشور عملیاتی هستند و در ۲۴ ساعت گذشته ۱۴۷۶ پرواز داخلی و بین المللی 
انجام شده است.سیدی در خصوص ایجاد تأخیر احتمالی در برخی پروازها، گفت: با توجه به شرایط جوی 
ناپایدار و لزوم رعایت ایمنی هوانوردی و حفظ سلامت مسافران ممکن است در برخی نقاط به دلیل کاهش 

دید ناشی از مه، پروازها دچار تاخیر یا لغو شوند با این وجود فرودگاه ها عملیاتی و باز هستند.
به گزارش شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران، وی با اشاره به وجود دستگاه های کمک ناوبری 
پیشــرفته در برخی فرودگاه های کشور نیز خاطرنشان کرد: دید لازم برای خلبان ۵۰۰۰ متر است که به 
واسطه دستگاه های کمک ناوبری موجود تا ۸۰۰ متر نیز امکان نشست و برخاست در فرودگاه های دارای 
این دستگاه ها فراهم است.  مدیرعامل شرکت فرودگاه ها گفت: درحال حاضر هیچ مشکلی در فرودگاه ها 
وجود ندارد اما در صورت تغییرات جوی و کاهش دید احتمال لغو یا تاخیر پرواز وجود دارد که اطلاع رسانی 

این موضوع برعهده شرکت های هواپیمایی است.

استفاده حداکثری از ظرفیت تعاونی ها در توزیع کالا و تنظیم بازار
با توجه به تاکید قانون سیاستهای کلی اصل ۴۴ بر اولویت 
واگذاری ها به بخش تعاون، شایسته است از ظرفیت تعاونی ها 
در شبکه توزیع کالا، تنظیم بازار و صادرات غیرنفتی بیش از 

پیش استفاده شود.
نگاه به اقتصاد کشورهای توسعه یافته نشان می دهد که بنگاه های تعاونی  در 
این اقتصادها جایگاه ویژه ای دارند و در نظام تولید و توزیع کالا، حمل و نقل 
و صادرات از ظرفیت تعاونی ها به شکل ویژه استفاده می شود. در کشور ما نیز 
فعالیت های تعاونی از قدمت و ســابقه طولانی برخوردار بوده و ظرفیت های 
اقتصادی و اجتماعی بسیاری به لحاظ قانونی برای توسعه و تقویت بخش تعاون 

و ارتقای جایگاه آن در قوانین بالادستی دیده شده است.
بر اساس بند )ج( سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی، توسعه بخش های 
غیردولتی از طریق واگذاری فعالیت ها و بنگاه های دولتی دیده شــده است. 
همچنین واگذاری ۸۰ درصد از سهام بنگاه های دولتی مشمول صدر اصل ۴۴ 
به بخش های خصوصی شرکت های تعاونی سهامی عام و بنگاه های عمومی 
غیردولتی مورد تاکید قرار گرفته و بر اختصاص ۳۰ درصد از درآمدهای حاصل 

از واگذاری به تعاونی های فراگیر ملی به  منظور فقرزدایی تاکید شده است.
بســیاری از صاحبنظران بر این باورند که با عنایت به تاکیدات مقام معظم 
رهبری بر تقویت و حمایت از بخش تعاون و توجه به مســتندات و منویات 
سیاستهای ابلاغی اصل ۴۴ قانون اساسی و سایر اسناد فرادستی توسعه کشور، 
شرایط آرمانی و منحصر به فردی برای توسعه بخش تعاون کشور وجود دارد 

که در ســایه توجهات عملی و عینی دلسوزان نظام و با ایجاد نهضت فراگیر 
تعاون می توان به تحقق اهداف پیش بینی شده برای توسعه و تقویت بخش 

تعاون جامه عمل پوشاند.
در اصل ۴۴ قانون اساسی، نظام اقتصاد جمهوری اسلامی ایران بر پایه سه 
بخش دولتی، تعاونی و خصوصی تعریف و استوار شده است. به اعتقاد بسیاری 
از کارشناسان و فعالان تعاونی، واگذاری  امور به بخش تعاون و اتحادیه های 
تعاونی از جمله راهکارهای ارتقای سهم بخش تعاون در اقتصاد ملی به شمار 
می رود.بهمن عبداللهی، رئیس اتاق تعاون ایران معتقد است همانطور که تولید 
در رشد اقتصادی نقش اساسی دارد، نحوه توزیع کالاها در توسعه اقتصادی 
کشور تأثیر غیرقابل انکاری دارد و علاوه بر نقش ویژه توزیع مطلوب کالاها در 
حمایت از مصرف کنندگان، رشد و توسعه بخش  های تولیدی در یک اقتصاد 
پویا نیز مستلزم وجود یک نظام توزیع کارآمد است. وی می گوید: استفاده از 
ظرفیت موجود در بخش تعاون برای توزیع کالاهای اساسی توسط اتحادیه های 
تخصصی مصرف رضایت مناسبی را در پی داشته و نظر به گستردگی شبکه 
توزیع در بخش تعاون، این امکان وجود دارد تا بخش با ظرفیت بیشتری در امر 
توزیع ورود پیدا کرده و بازوی توانمندی در این بخش برای دولت باشد.به گفته 
رئیس پارلمان بخش تعاون کشور، مهمترین مزیت اتحادیه های تخصصی 
تأمین نیاز منسجم بودن آنها است که به صورت تشکل های به هم پیوسته 
فعالیت می کنند و باعث می شوند تا امر نظارت و رصد فعالیت آنها با صرف 

کمترین هزینه و در حداقل زمان ممکن امکان پذیر شود.

 استفاده حداکثری از ظرفیت تعاونی ها
 در توزیع کالا و تنظیم بازار

پیش از این وزیر جهاد کشاورزی نیز بر واگذاری امور به تشکل های تعاونی و 
خصوصی تاکید کرده و گفته بود: تشکل های بخش تعاونی و خصوصی باید در 
کنار صادرات به بازار داخلی هم توجه کنند زیرا با واگذاری امور به تشکل های 

تعاونی و خصوصی، بازار آرام تر و پایدارتر خواهد شد.
هادی ابوی، رئیس اتاق تعاون خراســان رضوی می گوید: با توجه به نگاه 
دولت به تقویت بخش تعاون، زمینه حضور تعاونی ها در عرصه فعالیت های 
اقتصادی به ویژه بازار اشتغال باید بیش از پیش فراهم شود تا مشارکت جمعی 

در کشــور توسعه یابد.وی با اشاره به اعتقاد دولت سیزدهم به بخش تعاون، 
تسریع واگذاری ها به بخش تعاون و افزایش سهم بخش تعاون از بازار کار را 
خواستار شده و می گوید: حذف قوانین زائد، کاهش مداخلات دولتی و واگذاری 
تصدی ها با اولویت بخش تعاون به توسعه و تقویت هرچه بیشتر تعاونی ها منجر 
می شود.رئیس اتاق تعاون خراسان رضوی با اشاره به ارتباط تعاونی ها با معیشت 
آحاد جامعه و وجود شبکه گسترده تعاونی های مصرف در قالب اتحادیه های 
کارگری، کارمندی و فرهنگیان در سراسر کشور، بر ضرورت استفاده از ظرفیت 
تعاونی های توزیعی در عرضه مستقیم کالا به مصرف کننده و حذف واسطه ها 
تاکید کرد.اقتصاد بسیاری از کشورهای دنیا و فعالیتهای اجتماعی، اقتصادی و 
فرهنگی آنها بر پایه اقتصاد تعاونی استوار یا متاثر از فعالیت بنگاه های تعاونی 
است. در حالی که در بســیاری از کشورها از بخش تعاونی به عنوان روشی 
کارآمد برای مردمی سازی اقتصاد و گسترش عدالت اجتماعی استفاده می شود،  
در کشور ما با وجود تاکیدات دینی و قوانین بالادستی و مترقی بسیار، توجه به 
این بخش مورد غفلت واقع شــده و در حوزه اجرای قوانین به ویژه واگذاری 
تصــدی ها به بخش تعاون ضعف جدی وجود دارد.با توجه به رویکرد جدی 
دولت سیزدهم و اراده رئیس  جمهور در سپردن امور به دست مردم و دغدغه 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان وزارت مردم در تحقق این هدف ، 
انتظار می رود متولیان امر در بخش دولتی و اتاق تعاون در جهت ارتقای جایگاه 
بخش تعاون در اقتصاد به ویژه اولویت واگذاری ها به بخش تعاون همکاری و 

هم افزایی لازم را صورت دهند.
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